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گزارش

آمار واردات زنجیره فولاد از شمش فولاد تا انواع مقاطع، محصولات فولادی 
و آهن اســفنجی نشان می دهد که علاوه بر صفر شدن واردات آهن اسفنجی 
و اسلب به کشــور، در هفت ماهه امسال میزان واردات مقاطع طویل فولادی 
بیشــترین میزان افت واردات نسبت به مدت مشابه ســال ۱۴۰۰ را به خود 
اختصاص داده، اما کمترین میزان واردات اقلامی فولاد مختص شــمش فولاد 
است که معادل میزان وارداتی سال گذشته آن است.بر اساس آماری که توسط 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در اختیار ایســنا قرار گرفت، از ابتدای سال 
جاری تا پایان مهر ماه، میزان واردات مجموع مقاطع طویل شش درصد کمتر 

شــده اما واردات مقاطع تخت و محصولات فولادی به  ترتیب یک و دو درصد 
نسبت به واردات در هفت ماهه ۱۴۰۰، بیشتر شده است. میزان واردات شمش 
فولاد تغییری نداشــته و واردات آهن اسفنجی همچنان صفر است.بیشترین 
میزان واردات فولادی در  مدت مذکور سال جاری مختص محصولات فولادی 
معادل ۴۸۵ هزار تن است که نسبت به میزان واردات آن در مدت مشابه سال 

گذشته معادل ۴۷۹ هزار تن، بیشتر )یک درصد( شده است.
میزان واردات مقاطع تخت فولادی نیز در شــش ماهه ابتدایی سال جاری 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشته دو درصد بیشتر شده و از ۴۲۵ هزار تن 

در مجمــوع واردات طی هفت ماهه ۱۴۰۰ به ۴۳۴ هزار تن در مدت مشــابه 
امسال رســیده اســت. در مقابل اما مجموع مقاطع طویل فولادی وارد شده 
ظرف هفت ماهه ۱۴۰۱ نســبت به همین مدت در سال گذشته شش درصد 
کمتر شده و از ۵۴ هزار تن به ۵۱ هزار تن رسیده است.طبق آمار، در واردات 
شمش فولادی، طبق روال، همچنان میزان واردات اسلب صفر ثبت شده است 
اما ۳۰۰۰ تن بیلت وبلوم وارد کشور شده و مجموع واردات شمش فولاد را در 
مجموع همین ۳۰۰۰ تن ثبت کرده است. بنابراین مجموع واردات فولاد میانی 
به کشور نســبت به مدت مشابه سال گذشــته )۳۰۰۰ تن( تغییری نداشته 
اســت.در نهایت نیز همچنان طی روال سال های اخیر، واردات آهن اسفنجی 

به کشور صفر است.

نگاهی به واردات محصولات فولادی در ۷ ماهه امسال 

بازار راکد کفش زمستانی 
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان کفش های دســت دوز تهران 
از افزایش ۳۰ درصدی قیمت کفش زمســتانی نســبت به سال قبل و رکود در 
این بازار خبر داد.رســول شجری در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه تولید کفش 
زمســتانی از برج پنج آغاز شــده، اظهار کرد: تولید محصولات برای هر فصل از 
فصل قبلش شروع می شود. بنابراین در حال حاضر بازار تامین است، اما تاکنون 
شــرایط خوبی برای بازار زمستان شاهد نبودیم.رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و 
فروشــندگان کفش های دست دوز تهران درباره میزان افزایش قیمت کفش های 
زمســتانی نســبت به ســال قبل نیز گفت: با توجه به افزایش نرخ دستمزد و 
قیمت مواد اولیه ای که متاثر از نرخ ارز هســتند، از ابتدای ســال جاری، قیمت 
انواع کفش های زمســتانی حدود ۳۰ درصد نســبت به سال قبل افزایش یافته 
اســت.وی افزود: البته با توجه به شرایط رکود و نبود تعادل بین عرضه و تقاضا، 
تولیدکنندگان نمی توانند قیمت تمام شده را هم دریافت کنند.گفتنی است طبق 
اعلام اتحادیه توان تولید ســالانه کفش برای بیش از ۴۵۰ میلیون نفر در کشور 

وجود دارد، اما مصرف حدود ۲۴۰ تا ۲۵۰ میلیون جفت کفش است. 

۳۰۰ هزار میلیارد تومان معافیت مالیاتی داریم
رئیس مرکز آموزش ســازمان امور مالیاتی گفــت: اکنون بیش از ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان یعنی به اندازه حجم مالیات مورد وصول طی سال گذشته معافیت 
و مشــوق های مالیاتی در کشور در حال اعطاســت.به گزارش خبرگزاری مهر، 
مهدی موحــدی بکنظر در یک مصاحبه رادیویی، با بیــان اینکه قانون مالیات 
بر ارزش افزوده سال گذشــته مصوب و ابلاغ شده است، اظهار کرد: اجرای این 
قانون از ۱۳ دی ماه سال ۱۴۰۰ در کشور آغاز شده است،.اگر مشکل یا ابهامی در 
خصوص این قانون وجود داشــته باشد با تفاسیر ســازمان امور مالیاتی و دیگر 
مراجع قانونی اشکالات مزبور برطرف خواهد شد.موحدی بکنظر با تاکید بر اینکه 
اعمال معافیت مالیاتی همیشه مفید نیست، اظهار کرد: اکنون بیش از ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان یعنی به اندازه حجم مالیات مورد وصول طی سال گذشته معافیت 
و مشــوق های مالیاتی در کشور در حال اعطاست.وی یادآور شد: اگر بسیاری از 
این معافیت های بی شــمار و بیجا نبود چه بســا الان حجم قابل توجهی هم به 
عدالت مالیاتی کمک می کرد و هم درآمد دولت را می توانست حجم قابل توجهی 

افزایش دهد.

امضای ۱۰ سند همکاری با خارجی ها
مدیرکل دفتر همکاری های بین الملل گمرک گفت: از ابتدای سال تاکنون ۱۰ 
سند همکاری  با گمرکات دیگر کشورها امضا کردیم که تفاهم همکاری های سه 
جانبه ترانزیتی ایران، آذربایجان و روسیه از جمله آنهاست.به گزارش خبرگزاری 
مهر، حســین کاخکی در یک مصاحبه رادیویی، اظهار کرد: سیاســت توســعه 
دیپلماسی اقتصادی دولت سیزدهم مبتنی بر توسعه روابط اقتصادی با کشورهای 
همســایه است. در این خصوص گمرک جمهوری اســلامی ایران از ابتدای سال 
جاری تاکنون ۱۰ ســند همکاری های گمرکی با گمرکات دیگر کشــورها امضا 
کرده اســت.وی افزود: برنامه مشــترک همکاری با گمرک آذربایجان در سال 
۲۰۲۲ -۲۰۲۳، یادداشــت تفاهم تبادل الکترونیکی اطلاعات و یادداشت تفاهم 
اجرای تیر الکترونیک با ازبکستان، ســند همکاری مشترک در جهت مبارزه با 
تخلفات گمرکی، سند تفاهم نامه همکاری های آموزشی با روسیه و پروتکل تبادل 
اطلاعات با ترکمنستان از جمله این اسناد است.مدیرکل دفتر همکاری های بین 
الملل گمرک گفت: از دیگر اســناد مورد امضا می توان به سند یادداشت تفاهم 
همکاری های سه جانبه ترانزیتی ایران، آذربایجان و روسیه، سند برنامه ترتیبات 
اجرایی برنامه فعالان اقتصادی با چین، ســند یادداشــت تفاهم همکاری های 
گمرکی با تایلند و ســند موافقت نامه فعالان اقتصــادی با بولیواری جمهوری 

ونزوئلا اشاره کرد.

صدور ۱۳۲ هزار مجوز کسب و کار 
بدون مراجعه حضوری

وزارت اقتصاد اعلام کرد: از ابتدای سال جاری تا روز ۲۸ آبان ماه در کل ۱۳۵ 
هزار و ۸۱ مجوز کســب و کار توسط درگاه ملی مجوزها به صورت آنلاین صادر 
شده است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، از 
ابتدای امســال تا ۲۸ آبان ۱۴۰۱ از تعداد ۴۵۴ هزار و ۷۲۹ درخواســت صدور 
مجوز به درگاه ملی مجوزهای کشــور، ۱۳۲ هزار و ۸۱ مجوز صادر شــده است.

همچنین ۱۱۷ هزار و ۳۸۵ مجوز رد شــده، ۱۸ هزار و ۶۲۶ نفر از درخواســت 
خود انصراف داده اند و ۱۵۲ هزار و ۱۱۷ درخواست با تأخیر از سوی دستگاه های 
صادرکننده مواجه شده اند.وزارت بهداشت، وزارت ارشاد و معاونت علمی ریاست 
جمهوری از ابتدای سال ۱۴۰۱ هیچ مجوز کسب و کاری را از مسیر قانونی درگاه 
ملی مجوزها صادر نکرده اند.ســازمان برنامه و بودجه، وزارت کشور، وزارت دفاع، 
کانون کارشناسان رسمی، کانون وکلا، جامعه حسابداران رسمی، سازمان اداری 
و استخدامی، فراجا و نظام روانشناسی همچنان در فهرست دستگاه های جامانده 

و متصل نشده به درگاه ملی مجوزها هستند.

عرضه ۲۱۷۴ دستگاه خودرو در این هفته 
در بورس کالا

این نخســتین عرضه تارا و پژو ۲۰۷ اتوماتیــک در بورس کالا خواهد بود.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بورس کالا، ۲۱۷۴ دستگاه خودرو شامل هایما 
S۷ و S۵، تارا دســتی و اتوماتیک، پژو ۲۰۷ اتوماتیک و همچنین لاماری ایما 
در روزهای دوشنبه تا چهارشــنبه )۷ تا ۹ آذر( روی تابلوی بورس کالا می رود؛ 
این نخســتین عرضه تارا و پژو ۲۰۷ اتوماتیک در بورس کالا خواهد بود.براساس 
اطلاعیه عرضه تمامی این خودروها، هر کد ملی )خریداران حقیقی( مجاز به ثبت 
ســفارش بر روی یکی از کدهای عرضه شــده در تاریخ عرضه و صرفاً برای یک 
خودرو بوده و خریداران باید شــرایط سنی ۱۸ سال را داشته و اشخاصی که در 

عرضه های قبلی موفق به خرید خودرو شدند امکان ثبت سفارش ندارند.

پرداخت حدود ۱۱۹ هزار میلیارد تومان
 وام ازدواج، فرزند و ودیعه مسکن

از ابتدای سال جاری تا دوم آذر ماه ۱۴۰۱، تعداد یک میلیون و ۳۲۸ هزار فقره 
تســهیلات ازدواج، فرزندآوری و ودیعه مسکن به مبلغ ۱۱۸ هزار و ۹۰۰ میلیارد 
تومان توسط شبکه بانکی به متقاضیان پرداخت شده است.به گزارش ایسنا، بانک 
مرکزی اعلام کرد که از ابتدای ســال تا دوم آذر ماه تعداد ۶۴۰ هزار نفر به مبلغ 
۸۸۳ هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج دریافت کردند که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل رشد ۵۰ درصدی داشته است.همچنین به منظور حمایت از 
جوانی جمعیت، از زمان ابلاغ شیوه نامه مربوطه )۳۱ فروردین(ٰ، تعداد ۵۳۶ هزار 
نفر به مبلغ ۲۱۶ هزار میلیارد ریال از تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری بهره مند 
شدند.گفتنی است؛ از ششم تیر تا دوم آذر امسال برای ۱۸۷ هزار و ۸۹۳ متقاضی 
تسهیلات ودیعه مسکن تشکیل پرونده شده است که از این تعداد ۱۵۲ هزار نفر 

به میزان ۹۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات دریافت کرده اند.

بیمه سرمد از سازمان بورس 
مجوز افزایش سرمایه گرفت

سازمان بورس و اوراق بهادار، مجوز افزایش سرمایه بیمه سرمد را صادر کرد.به 
گزارش ایلنا، با انتشار اطلاعیه ای، مجوز افزایش سرمایه شرکت بیمه سرمد را تا 
مبلغ ۶.۷۶۱.۵۵۳.۰۶۲.۰۰۰ ریال صادر کرد.بر اساس این مجوز، بیمه سرمد مجوز 
افزایش سرمایه ۱.۹۶۱.۵۵۳.۰۶۲.۰۰۰ ریالی را از سازمان بورس دریافت کرده و 
ســرمایه خود را از مبلغ ۴.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به ۶.۷۶۱.۵۵۳.۰۶۲.۰۰۰ 
ریال افزایش خواهد داد.متن اطلاعیه ســازمان بــورس و اوراق بهادار که بر روی 
ســامانه کدال منتشر شده، به این شرح است: »در اجرای قانون بازار اوراق بهادار 
جمهوری اسلامی ایران )مصوب آذرماه ۱۳۸۴(، تقاضای افزایش سرمایه و انتشار 
سهام جدید شرکت بیمه سرمد )ســهامی عام( در این سازمان مورد بررسی قرار 
گرفت. بر اساس رسیدگی انجام شده، مواردی حاکی از مغایرت با قوانین و مقررات 
مربوط در انتشــار سهام ملاحظه نگردیده و افزایش سرمایه با مشخصات زیر و با 
رعایت قوانین و مقررات مربوطه، از نظر این سازمان بلامانع می باشد.سرمایه فعلی: 
۴.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال،تعداد ســهام قابل انتشار: ۱.۹۶۱.۵۵۳.۰۶۲ سهم، 
مبلغ افزایش سرمایه: ۱.۹۶۱.۵۵۳.۰۶۲.۰۰۰ ریال، منبع تأمین افزایش سرمایه: 

۱.۹۶۱.۵۵۳.۰۶۲.۰۰۰ ریال از محل مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها.

اخبار کوتاه

بانک و بیمه

نایب رئیس اتاق ایران با بیان اینکه طی حدود ۱۹ فصل 
اخیر تأمین مالی یکی از اصلی ترین معضلات فعالان اقتصادی 
در فضای کســب و کار بوده، گفت: متأســفانه اکنون سهم 
بازار سرمایه در تأمین مالی فعالان اقتصادی حقیقی کشور 
رقمی ناچیز است.حسین سلاح ورزی در همایش منطقه ای 
تامین مالی غرب کشور که در کرمانشاه برگزار شد، با اشاره 
به اینکه طی پنج ســال اخیر فضای کسب و کار کشور به 
صورت فصلی و مستمر توســط اتاق ایران پایش می شود، 
اظهار کرد: در  ۱۹ فصل اخیر تأمین مالی یکی از ســه مانع 
اصلی پیش روی فعالین اقتصادی بوده اســت.وی ادامه داد: 
اگر نگاهی به آمار و ارقام تامین مالی از بازار سرمایه داشته 
باشیم و چنانچه بخش دولتی، نهادهای عمومی، شهرداری ها 
و ... را کنار بگذاریم، ســهم بخش حقیقی کشــور از تامین 
مالی بازار سرمایه رقمی بســیار ناچیزی است.عضو شورای 
عالی بورس از علاقمندی ســازمان بورس برای مشــارکت 
بیشتر در تأمین مالی شــرکت ها و پروژه ها یاد کرد و ادامه 
داد: امیدواریم با این روند بتوان از ظرفیت تأمین مالی بازار 
سرمایه بیشتر استفاده کرد.سلاح ورزی با بیان اینکه امروزه 
بازار ســرمایه گسترده و توانمند، در کنار تکنولوژی به یکی 
از مصادیق توسعه یافتگی کشورها تبدیل شده، خاطرنشان 
کرد: متاسفانه در کشور ما آنطور که باید از این بازار استفاده 
نشــده اســت.وی تاکید کرد: یکی از دلایلی که باعث شده 
آنطور که باید شرکت ها از بازار سرمایه استفاده نکنند لزوم 
شــفافیت در این بازار است که برخی شــرکت ها بواسطه 
ســاختار قدیمی و تداخل مالکیت و مدیریت در این زمینه 
دچار چالش هستند.به گفته نائب رئیس اتاق ایران داشتن 
دانش و آگاهی کافی نیز یکی دیگر از عواملی است که برای 
ورود به بازار ســرمایه به آن نیاز داریم و برخی شرکت ها در 
این زمینه دچار خلا هستند.سلاح ورزی تعدد قوانین، تورم 
مقررات، تکثر مراجع تصمیم گیری و ... را از دیگر موانع ورود 

شرکت ها به بازار سرمایه دانست.
ضرورت تسهیل ضوابط پذیرش شرکت های 

دانش بنیان در بازار سرمایه 
همچنین رییس ســازمان بــورس در این همایش طی 
سخنانی گفت: در برنامه داریم ضوابط پذیرش شرکت های 
دانش بنیان را در بازار سرمایه سهل تر کنیم.مجید عشقی با 
بیان اینکه یکی از ماموریت های اصلی بازار ســرمایه تامین 
مالی و کمک به تشکیل سرمایه است، اظهار کرد: در کشور 

ما به صورت ســنتی رســم بر این بوده که عمده بار تامین 
مالی بر عهده سیستم بانکی بوده و بیش از ۹۰ درصد تامین 
مالی طرح های اقتصادی با سیستم بانکی بوده که البته این 
نقش در سالهای اخیر مقداری به سمت بازار سرمایه انتقال 
یافته اســت.وی با اعلام اینکه در حال حاضر بین ۲۰ تا ۲۵ 
درصد تامین مالی به سمت بازار سرمایه منتقل شده، عنوان 
کرد: امیدواریم با طراحی نهادها و ابزارهای مالی مناســب 
این نقش را افزایش دهیم تا بازار سرمایه نقش موثرتری در 
تشکیل سرمایه در کشور داشته باشد.عشقی با علام اینکه از 
یک سال پیش تاکید بر ابزارسازی و نهادسازی و گسترش 
نهادهای مالی بوده، عنوان کــرد: طی این مدت راه اندازی 
صندوق های ســرمایه گذاری را پیگیری کردیم تا نیازهای 
بخش هــای مهم اقتصادی را برآورده کننــد و اکنون تنوع 
خوبی در بحث صندوق های ســرمایه گذاری داریم.عشقی 
همچنین با بیان اینکه در گذشته حضور شرکت های دانش 
بنیان در بازار ســرمایه حداقلی بود، گفت: با توجه به اینکه 
این شرکتها می توانند نقش بسیار مهمی در اقتصاد ایفا کنند 

به این نتیجه رســیدیم که باید راهکاری در نظر گرفت که 
شــرکت های دانش بنیان خصوصا شرکت هایی که کسب و 
کارشــان در حوزه دیجیتال است بتوانند نقش موثرتری در 
بازار ســرمایه ایفا کنند، لذا ضوابط پذیرش این شرکتها در 
ســازمان مصوب و ابلاغ شــد و اولین شرکت مورد پذیرش 
قرار گرفت و در برنامه داریم ضوابط پذیرش این شــرکتها 
را سهل تر کنیم.رییس سازمان بورس ادامه داد: قدم بعدی 
که برداشته شد تامین مالی جمعی است که برای طرح های 
دانش بنیان خصوصا طرح های کوچک و متوســط بســیار 
راهگشاست و تاکنون ۳۴ طرح از این طریق تامین مالی شده 
و امیدواریم با معرفی درست این ابزار مالی طرح های بیشتری 
را تامین مالی کنیم.وی به وجود صندوق های سرمایه گذاری 
جسورانه هم که می تواند شرکت های دانش بنیان را تامین 
مالی کند اشــاره کرد و گفت: در حــال حاضر بیش از ۲۰ 
صندوق جسورانه در کشور راه اندازی شده که منابع خوبی 
هم دارند، اما یکی از معضلاتی که در این زمینه وجود دارد 
این اســت که ارتباط خوبی بین مدیران و گردانندگان این 

صندوق ها با طرح های حوزه اقتصاد دانش بنیان ایجاد نشده 
و اگر مدیران این صندوق ها با فضای ســرمایه گذاری حوزه 
دانش بنیان آشنایی بیشتری پیدا کنند و این تعامل بیشتر 
شود، می توانند به راحتی شرکت های دانش بنیان را تامین 
مالی کنند.عشــقی افزود: در حال حاضــر منابع خوبی در 
صندوق های جسورانه وجود دارد که کمتر سراغ طرح های 

دانش بنیان ما رفته و باید این تعامل بیشتر شکل گیرد.
بازار سرمایه

 از بهترین روش های تامین مالی 
همچنین رییس اتاق بازرگانی کرمانشــاه با اشــاره به 
ظرفیت عظیمی که برای تامیــن مالی بخش تولید در بازار 
ســرمایه وجود دارد، ابراز امیدواری کرد همایش منطقه ای 
تامین مالی غرب کشــور قدم اصلی برای اســتفاده از این 
ظرفیت برای اقتصاد کرمانشاه باشد.کیوان کاشفی در آیین 
افتتاح همایش منطقه ای تامین مالی غرب کشــور با بیان 
اینکه بر اساس بررســی های مرکز مطالعات و پژوهش های 
اتاق کرمانشاه طی ۱.۵ سال اخیر  یکی از بزرگترین معضلات 
بخش تولید، کشــاورزی، خدمات و ... تامین نقدینگی بوده 
است، گفت: طی ســالیان اخیر اتکای اصلی ما برای تامین 
مالی به تسهیلات بانکی بوده است.وی از چالش های تامین 
نقدینگی از بانک ها یاد کرد که هرچقدر به سمت شهرهای 
کوچک و محروم برویم این مشــکلات تشدید می شود که 
عمدتا نیز شامل رویه های سخت بانکی، سخت گیری ها در 
زمینه وثایق و ... اســت.عضو هیات رییسه اتاق ایران یکی 
از بهترین روش هــای تامین مالی کــه می تواند جایگزین 
تســهیلات بانکی باشد را اســتفاده از ظرفیت بازار سرمایه 
دانست که کمتر در کرمانشاه مورد توجه بوده است.کاشفی 
با اشاره به ظرفیت قابل توجه بازار سرمایه در کرمانشاه، رتبه 
نهم استان در زمینه حجم معاملات بورس را گواهی بر این 
مدعا دانست و یادآور شد: اما متاسفانه از نظر استفاده بخش 
تولید از این بازار رتبه ۲۶ کشور را داریم.وی از دلایل پایین 
بودن ســهم بورس از تامین مالی در کرمانشاه هم یاد کرد 
که مهمترین آن عدم شــناخت کافی از ساختارهای بورس 
و فرابورس بوده است.کاشفی از اهتمام جدی اتاق کرمانشاه 
برای استفاده از بازار سرمایه و تعامل سازنده ای که با بورس 
منطقه ای کرمانشاه ایجاد شــده یاد کرد و افزود: در همین 
راستا تفاهم نامه همکاری منعقد کردیم که یکی از مهمترین 

بخش های آن آموزش به فعالین اقتصادی بود.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران خاطر نشان 
کرد: اگر دولت بخواهد با همین سیاســت ها اقتصاد را جلو 
ببرد نمی توان چندان به آینده خوش بین بود و ممکن است 
در آینده شــرایط موجود سخت تر شــود. دولت سیزدهم 
جراحی اقتصادی را به میان آورد این در حالیست که برای 
برون رفت از شرایط فعلی ما نیاز به یک سلسله اصلاحات 
و تغییرات در سیاســت های پولی و ارزی داریم.مهراد عباد 
در گفت وگــو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، پیش بینی رشــد 
۸ درصدی اقتصاد در برنامه هفتم توســعه را بلندپروازانه 
تلقی کرد و افزود: بلندپروازی باید در برنامه ها توســعه ای 
لحاظ شود اما مشروط به اینکه الزامات آن در کشور وجود 
داشته باشد به نظر می رسد که برنامه هفتم توسعه بیشتر 

رویاپردازانه است.
وی با انتقاد از توجه نکردن به تغییرات اقلیمی در تدوین 
برنامه  هفتم توسعه، اذعان کرد: نمی توان تغییرات اقلیمی را 
در نظر نگرفت اما از ســوی دیگر برنامه توسعه ای ترسیم 
کنیم؛ در حال حاضر کشــور با چالــش تامین آب مواجه 

هست و نمی توانیم امیدوار به تحقق توسعه در کشور باشیم 
اما در احکام نوشته شــده از برنامه توسعه به این موضوع 
نپردازیم. هر چند شنیده ها حاکی از این است که در برنامه 
هفتم توسعه دو یا سه بند به صورت مختصر به موضوع آب 
و تغییر اصلاح سیستم های آبیاری پرداخته شده است.عضو 
هیــات نمایندگان اتاق بازرگانی تهــران اضافه کرد: گفته 
می شود که قرار است که برنامه هفتم توسعه برنامه محور 
باشــد؛ به این معنا که هر کدام از احــکام برنامه جداگانه 
خود را داشــته باشــد که امیدواریم که این مهم عملیاتی 
شود.عباد بی ثباتی اقتصادی را عامل تعویق انداختن روند 
توسعه در کشور معرفی کرد و افزود: در سال های اخیر به 
واسطه تحریم ها و روابط بین الملل اقتصاد به سمت بی ثبات 
حرکت کرد که باید برای آنها راهکارهای مناسبی در نظر 

بگیریم.این فعال اقتصادی با بیــان اینکه افزایش نرخ ارز 
به معنی کاهش ارزش پول ملی اســت، گفت: امروز چوب 
سیاســت هایی که در چند دهه اخیر برای کم نگه داشتن 
نرخ ارز دنبال کردیم را می خوریم؛ ســالیان سال است که 
ما با مسائل بین المللی مقابله می کنیم و تلاش کردیم که 
نرخ ارز را پایین نگه داریم که از این طریق بتوانیم منافعی 
را نصیب خود کنیــم اما در چند برهه برای جبران برخی 
کسری های مالی مجبور شدیم که نرخ ارز را واقعی کنیم.
وی برداشتن ارز ۴۲۰۰ تومانی را به صلاح اقتصاد ندانست 
و افزود: حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در نهایت به واقعی کردن 
نرخ ارز در بازار کمک نکرد و باید نرخ واقعی شــود چراکه 

همچنان ارز در بازار ایران چند نرخی است. 
بی ثباتی نرخ ارز تاثیر زیادی در حوزه واردات و صادرات 

گذاشته اســت و واردکننده نمی تواند پیش بینی کند که 
کالای سفارشــی را باید به چه نرخی بفروشد و در حد ۱۰ 
درصد نوســات نرخ ارز قیمت ها را تغییر می دهد و ممکن 
اســت نوســان ها باعث شــود ارزی که برمی گرداند ریال 

متفاوت دریافت کند.
به گفته عباد؛ صادرکنندگان بیش از  ۲ روز نمی توانند 
اعتبار و پرفروما بدهیم این در حالیست که در کشورهای 
دیگــر حداقل یــک مــاه پرفرومــا می دهند.عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران در پاسخ به این پرسش که آیا نسبت 
به آینده اقتصاد ایران خوشبین هستید؟ گفت: من همواره 
انسان امیدواری بودم اما به نظر می رسد اگر دولت بخواهد 
با همین سیاست ها اقتصاد را جلو ببرد نمی توان چندان به 
آینده خوش بین بود و ممکن است در آینده شرایط موجود 
سخت تر شود. دولت سیزدهم جراحی اقتصادی را به میان 
آورد این در حالیســت که برای برون رفت از شرایط فعلی 
ما نیاز به یک سلسله اصلاحات و تغییرات در سیاست های 

پولی و ارزی داریم.

عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازن استان تهران گفت: 
وزیر آینده راه و شهرســازی اگــر می خواهد برای خانه دار 
شــدن مردم اقدامی انجــام دهد باید ارتباط مســتقیم و 
مستمر با بخش خصوصی برقرار کند. برای تامین اعتبارات 
طرح نهضت ملی مســکن نیز بایــد بانک ها را به پرداخت 
تســهیلات تکلیفی موظف کرد، بخش مهمی از منابع هم 
می تواند در قالب قراردادهای مشارکتی تامین شود.حسن 
محتشــم در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: کسی که قرار 
اســت در راس وزارت راه و شهرسازی قرار گیرد به نظرم 
اولین گام و مهم ترین گام او باید این باشــد که برنامه اش 
را بر همکاری مستقیم و مستمر با بخش خصوصی تنظیم 
کند؛ چیزی که در ۱۵ ماه گذشــته شــاهدش نبودیم. در 
واقع دولت می خواســت هم طرح بدهــد، هم زمین تهیه 
کنــد، هم قرارداد ببنــدد و هم نظارت کنــد. نتیجه این 
شــد که پیشرفت چندانی در پروژه نهضت ملی مسکن به 

دســت نیامد.وی افزود: دولت بایــد اراضی خود را معرفی 
کند و با بخش خصوصی قراردادهای مشارکتی ببندد. این 
مشارکت می تواند مقداری به تحرک پروژه ها بینجامد؛ زیرا 
سازندگان برای منافع خودشان هم که شده درگیر پروژه ها 
می شــوند و ســعی می کنند با کیفیت و سرعت مناسبی 
طرح ها را پیش ببرند.عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان 
اســتان تهران با اشــاره به کمبود منابع طرح نهضت ملی 
مسکن گفت: مجلس باید از دولت بخواهد به پرداخت ۳۶۰ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات سالیانه این طرح عمل کند. 
تازه این رقم برای ســال گذشته بود و امسال نیز باید سه 

چهارم مبلغ فوق هزینه می شد. 
بانک ها همکاری لازم را در این زمینه صورت نمی دهند. 
بنابراین مجلس باید از طریق شورای پول و اعتبار و بانک 
مرکزی، حتما بانک ها را موظف به پرداخت تسهیلات کند.
محتشم، راهکار دیگر را استفاده از منابع سازندگان دانست 

و افزود: اگر دولت قراردادهای مشــارکتی را عملیاتی کند 
بخشی از ســرمایه در درون این مشارکت نهفته است که 
توسط انبوه سازان و سازندگان تامین می شود. البته پروژه ها 
باید از سرعت عمل برخوردار باشند تا بیش از این با تورم 
مواجه نشــوند.وی با بیان این که تورم مصالح ســاختمانی 
از اقتصاد کلان نشــأت  می گیرد گفت: هزینه های جاری  
دولت هر روز بیشــتر می شــود و منابع درآمدی محدود 
است. بنابراین به نظر می رسد نمی توان درخصوص کنترل 
تورم اقدامی در کوتاه مدت انجام داد. سازندگان پروژه های 
عمرانی باید با همین تورم کار کنند. در حال حاضر قیمت 
هر متر از واحدهای نهضت ملی مســکن ۸ میلیون تومان 
برآورد شــده و احتمالا به دلیل تورم نهاده های ساختمانی 

در آینده این رقم تغییر نیز خواهد کرد.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه ســازان اســتان تهران 
خاطرنشان کرد: جدا از چالش هایی که در حوزه تورم وجود 

دارد، عدم ثبات مدیریتی نیز به یک مشــکل خودساخته 
تبدیل شده است. در بیش از یک سال گذشته با تغییرات 
اساســی در بدنه مدیریتی  وزارت راه و شهرسازی مواجه 
بودیــم؛ در حالی که شــاید می توانســتیم مدیرانی را که 
از تجربه و عملکرد مناســبی برخــوردار بودند نگه داریم.
محتشــم تاکید کرد: اشــکالی ندارد اگر مدیر خوبی کار 
می کند و لیاقت دارد فارغ از جهت گیری های سیاسی ابقا 
شود. مدیری که چند سال در یک مجموعه کار می کند با 
سیســتم و حوزه ی خود آشنایی دارد ولی معمولا با تغییر 

دولت ها اکثر افراد جابه جا می شوند.
بنابراین گزارش، روز یکم آذرماه ۱۴۰۱ ســید ابراهیم 
رییسی ـ رئیس جمهوری با اســتعفای رستم قاسمی وزیر 
راه و شهرسازی، به دلیل آن چه تشدید بیماری وزیر اعلام 
شده، موافقت کرد و شهریار افندی زاده به عنوان سرپرست 

وزارتخانه منصوب شد.

در همایش تامین مالی کشور مطرح شد

تأمین مالی ناچیز شرکت های اقتصادی کشور از بازار سرمایه 

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:

با این روند شرایط اقتصادی کشور سخت تر می شود

عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان مطرح کرد

پول ساخت خانه های نهضت مسکن را از کجا بیاوریم؟

تازه ترین گزارش عملکرد یارانه دستمزد، از افزایش 
تعداد داوطلبان جویای کار و استقبال کارفرمایان از این 
طرح حکایت دارد.وزارت کار طرح یارانه دســتمزد را با 
هدف کاهش هزینه های اشتغال نیروی کار جدید برای 
کارفرما و به منظور پایداری و توســعه تولید و اشتغال، 
افزایش فرصت های شــغلی در بــازار کار و حمایت از 
بنگاه های بخش تعاونــی و خصوصی دنبال می کند.به 
اعتقاد کارشناسان و فعالان اقتصادی، اجرای این طرح 
موثر موجب رونق بازار کار و اشتغالزایی برای جویندگان 

کار در کشور می شود. 
جامعه هدف این طرح شــامل شــغل اولی ها، فارغ 
التحصیــلان و جوانــان بیکار جویــای کار در مناطق 
محــروم و کم برخوردار از اشــتغال و همچنین بنگاه-
 هــای اقتصادی رســمی فعال در شهرســتان های کم 
برخوردار است و به موجب آن ۳۰ درصد مبلغ دستمزد 
نیــروی کار به صورت یارانــه از طرف دولت و به مدت 
یک ســال به کارفرمایانی پرداخت می شود که نیروی 
کار شــغل اولی را در بنگاه جذب کنند.تازه ترین نتایج 
گزارش عملکرد طرح یارانه دســتمزد از افزایش تعداد 

داوطلبان و اســتقبال کارفرمایان از این طرح حکایت 
دارد، بــه نحوی که طبق آمــار وزارت کار تاکنون ۳۹ 
هزار و ۲۲۹ نفر از متقاضیان کار در این طرح ثبت نام 
کــرده اند که از این تعداد ۳۳ هزار و ۵۵۵ نفر موفق به 
انعقاد قرارداد کار شده و به بازار کار راه یافته اند.۶۸۲۳ 
کارفرما نیز در این طرح مشــارکت کرده اند که آمارها 
از افزایــش تعداد بنگاه های پذیرنده نســبت به دوماه 
قبل حکایــت دارد.به موجب این گزارش، خوزســتان 
بیشــترین تعداد جویندگان کار ثبت نام کرده و جذب 
شــده و همچنین بیشترین کارفرمای مشارکت کننده 
را به خود اختصاص داده است. داوطلبان متقاضی کار 
جهــت بهره مندی از این طرح بایــد مدرک تحصیلی 
دیپلم و بالاتر داشته باشند و سن آنها از ۳۷ سال تمام 
بیشتر نباشد؛ شــرط سنی برای زنان سرپرست خانوار 
جوینده کار نیز تا ســقف ۴۵ سال تعیین شده است.
به گزارش ایســنا، داوطلبــان و کارفرمایان به منظور 
 بهره منــدی از مزایای این طرح می توانند به ســامانه
https://pyd.mcls.gov.ir وزارت کار مراجعه و ثبت 

نام کنند.

رئیس اتاق ایران حل مشکل ضمانت نامه های بانکی 
و حمل ونقل و ترانزیت میان ایران و بلاروس را پیش نیاز 
توســعه روابط تجاری دو کشور دانست.به گزارش اتاق 
بازرگانی، غلامحســین شــافعی رئیس اتاق ایران، در 
نشســت مشــترک با میخائیل میاتلیکف رئیس اتاق 
بازرگانی و صنعت بلاروس، با بیان اینکه حجم مبادلات 
اقتصادی بین دو کشور در حد ظرفیت های اقتصادی دو 
طرف نیست گفت: اتاق های بازرگانی ایران و بلاروس در 
این زمینه مسئولیت زیادی دارند. اگر تمهیداتی که در 
مذاکرات میان مسئولین دو کشور مطرح شده اجرایی 
شود در زمان کوتاهی می توان حجم مبادلات را افزایش 
داد.او حوزه راه سازی و خدمات فنی و مهندسی را یکی 
از نقاط قوت ایران دانست و گفت: در این مورد باید به 
مشکلاتی که با کشور بلاروس وجود دارد بیشتر توجه 
کنیم. موضوع ضمانت نامه های بانکی مسئله مهمی است 
که اگر حل شود گشایش زیادی در حجم روابط تجاری 
دو کشــور اتفاق خواهد افتــاد. همچنین حمل ونقل و 
ترانزیت در شرایط فعلی اهمیت زیادی دارد و افزایش 
حجــم مبادلات ایران و بلاروس تــا حد زیادی به رفع 

مشکلات این حوزه مربوط است.رئیس اتاق ایران بیان 
کرد: با وجود رفت وآمدهــا و تبادل هیأت های تجاری 
میان دو کشــور اما هنوز تجار دو طرف از ظرفیت های 
یکدیگر به طور کامل مطلع نیســتند لذا در این زمینه 
نیازمند مبادله اطلاعات هستیم.شافعی گفت: تشکیل 
کمیته مشترک بازرگانی بین اتاق های ایران و بلاروس 
نیز می تواند زمینه ســاز امنیت مورد نیــاز برای روابط 
تجاری بخش های خصوصی دو کشــور باشد.میخائیل 
میاتلیکف رئیس اتــاق بازرگانی و صنعت بلاروس نیز 
در ایــن دیدار با اشــاره به تحریم هــای غرب علیه دو 
کشــور گفت: با توجه به اینکه ایران سابقه بیشتری از 
این تحریم ها دارد، برای ما جالب اســت بدانیم تجارت 
این کشــور با وجود تحریم ها چطــور به فعالیت خود 
ادامه می دهد. ما معتقدیم تحریم محدودیت نیســت؛ 
بلکه با همــکاری یکدیگر می تواند بــه فرصتی برای 
کشورهای تحت تحریم بدل شود.به گفته وی برگزاری 
همایش هایی نظیر همایــش تجاری ایران-بلاروس در 
شناخت تجار دو طرف از ظرفیت های تجاری دو کشور 

تأثیر زیادی دارد.

حل مشکل بانکی و ترانزیت، پیش نیاز توسعه روابط ایران و بلاروسافزایش استقبال جویندگان کار از یارانه دستمزد


